
y A zene világnapján kiadott sajtóanyag-
ban az szerepel: Az önkormányzati fenn-
tartású zenekarok, énekkarok költségve-
tése a jelenlegi 1,17 milliárdról több mint 
1,8 milliárd forintra nôhet.” Nô vagy 
nôhet?

– Az Országgyûlés most tárgyalja a költség-
vetési törvény tervezetét. Ebbôl kiolvasható, 
hogy a nemzeti és kiemelt minôsítésû zene-
karok, énekkarok költségvetése 630 millió 
Ft-tal több lesz 2014-ben, mint az idén. Vég-
leges összeget természetesen csak a törvény 
elfogadása után lehet mondani, ezért hasz-
náltunk feltételes módot október elején.

y Az utóbbi években plusztámogatásokat 
osztottak szét az együttesek között. Mi-
nek, kinek köszönhetô, hogy ez az összeg 
jövôre beépül a keretbe? 
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Az Elôadó-mûvészeti szervezetek támogatásáról és sajátos foglalkoztatási szabályairól szóló 2008. évi 
XCIX. törvény (Eamtv.) rendelkezései alapján a Zenemûvészeti Bizottság (ZeBi) ebben az évben is javasla-
tot tett a beérkezett adatok alapján a nyilvántartásba vett zenekarok és énekkarok 2014. évi támogatására. 
A javasolt összegek már széles körben ismertek, véglegessé a jövô évi költségvetés elfogadása után válnak. 
Az elkészített interjúk során nyilvánvalóvá vált, hogy a támogatások értékelésénél kétfajta látásmód ütkö-
zik egymással. A támogatást adók és elosztók – értelemszerûen – az Eamtv. alapján adható 2013. évi támo-
gatást hasonlítják a 2014. évi összegekhez. Ugyanakkor egyes zenekarvezetôk a 2013. évi összes költség-
vetési támogatást (az Eamtv alapján a ZeBi által meghatározott támogatás + a 2013. év vége felé folyósított, 
kormányhatározat alapján juttatott kiegészítô támogatás) vetik össze a 2014-re megítélttel. Csupán 
nézôpont kérdése, hogy néhány esetben a növekedést így csökkenésnek lehessen láttatni. A ZeBi azonban 
csak a saját hatáskörében, az Eamtv. alapján elosztható összegeket tudja egymáshoz hasonlítani, amely 
minden zenekar számára egyértelmû támogatás-növekedést mutat. Tárgyilagosan szemlélve az elôadó-
mûvészeti szervezetekre jutó összegeket, minden érintett véleménye megegyezik abban, hogy a 2013-as 
kiegészítô támogatások beépülése az Eamtv. alapján 2014-ben szétosztható összegbe jelentôsen hozzájárul 
a zenekarok gondjainak megoldásához – feltételezve, hogy az egyéb körülmények is (pl.: fenntartói támo-
gatások) szerencsésen alakulnak. 
Lapunk visszatérôen foglalkozik a megítélt összegek közlésén felül a közpénzek elosztási módszereinek 
hatásával és mindazon összefüggésekkel, ami a számok mögött található. Így az egyes zenekarok kritériu-
monkénti eltérô teljesítményét jellemzô mutatószámokat összevetve egymással, valamint a támogatási 
összegekkel, talán sikerül objektíven olyan aránytalanságokra is rávilágítanunk, amelyek tanulságul 
szolgálhatnak egy még jobb, még körültekintôbb rendszer kialakításához, hiszen a 2008-ban megalkotott 
törvény elsô módosításának hatályba lépése óta is csupán a második ciklus zajlik, és egyre inkább úgy 
tûnik, hogy lenne mit „finomhangolni”.  (a szerk.)

teljesítmények és támogatások

„a kultúra támogatása rendkívül fontos”
Halász jános a megemelt költségvetésekrôl, tao-ról, Filharmóniáról és a szakmai 
párbeszédrôl

jelentôs összeggel, 630 millió forinttal nô az 

ön  kormányzati zenekarok és ének karok költség-

vetése 2014-ben, s emellett az NFZ, a BFZ és az 

operaház is nagyobb támogatásra szá míthat.  

Halász jános kultúráért felelôs államtitkár örül 

annak, hogy sikerült elérniük, hogy a többlettámo-

gatás összege beépüljön az együttesek költség-

vetésébe. a tao kapcsán úgy véli, lehet, hogy késôbb 

szükséges némileg változtatni a konstrukción,  

a kormányzat azonban nem kívánja megszüntetni 

ezt a lehetôséget.  véleménye szerint bár a Filharmóniában sok együttes konku-

renciát lát, a nagy tapasztalatú, professzionális szervezet sokat tesz a közönség-

nevelésért, valamint azért, hogy izgalmasabb, sokszínûbb legyen a hazai zeneélet.  
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– Mint azt a miniszterelnök úr is többször 
hangsúlyozta, a kultúra támogatását rendkí-
vül fontosnak tartja a kormány. Most érke-
zett el az idô – a megörökölt költségvetési 
problémák rendbetétele után  –, hogy ezt 
valóra is váltsuk.

y Mit vár ezért a többlettámogatásért az 
állam? 

– A módosított elôadó-mûvészeti törvény 
meg határozta a nemzeti és a kiemelt mi nô-
sí tésû zenekarok, énekkarok feladatait. 
Ezek többlet-feladatként jelentkeztek az 
érin tett együtteseknél, amelyek ellátására 
azonban nem volt elegendô forrás, ezért 
nyújtott a kormány már ebben az évben a 
rendkívüli kormányzati tartalékból 1,9 mil-
liárd forintnyi támogatást a különbözô ze-

nekarok, énekkarok és a Mûvészetek Palo-
tája számára. Kiegészítô támogatást kaptak 
a Nemzeti Filharmonikusok, a Budapesti 
Fesztiválzenekar, a Magyar Rádió mûvész-
együttesei is, az önkormányzatok által 
fenn tartott, támogatott együttesek számára 
630 millió Ft állt rendelkezésre. Ez az összeg 
épül be a 2014-es költségvetésbe.

y Zenei területen várhatóak egyéb válto-
zások, struktúraátalakítás a következô 
esztendôben?

– Egyelôre meg kell nézni, hogy a rendelke-
zésre álló, megnövekedett keret segítségé-
vel hogyan tudják ellátni feladataikat az 
érintett együttesek, utána tudjuk eldönteni, 
szükséges-e esetleges korrekció.

y A zenei szervezetek a fenntartói támo-
gatásokon felül végeredményben 3 for-
rásra támaszkodhatnak: az elôadó-mû-
vészeti törvény által biztosított, normatív 
jellegû támogatásokra, az NKA projekt-
támogatásaira, valamint a TAO-ra. Ez 
utóbbival kapcsolatban számos ellent-
mondó vélemény is ismert. Ön szerint 
fenntartható, illetve fenntartandó-e ez a 
három lehetôség az elôadó-mûvészeti 
szer vezetek számára? 

– Az Európai Bizottság határozata alapján e 
támogatási program (mely szerint a nyilván-
tartásba vett elôadó-mûvészeti szervezetek 
– köztük természetesen a regisztrált zene-
mû vészeti szervezetek is – támogatói társa-
sági adókedvezményt vehetnek igénybe) 
idô beli hatálya 2015. december 31. A prog-
ram sikeresnek mondható, hiszen jelentôs 
át engedett állami bevételhez jutnak így a 
szervezetek. Elképzelhetô, hogy majd a 
prog ram meghosszabbítására folytatott 
tárgya lások során bizonyos részleteiben 

1. ábra
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2. ábra
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Az egy hangversenyre jutó központi költségvetési támogatás (eFt)
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3. ábra

Az egy elôadásra (opera és hangverseny) jutó központi költségvetési támogatás (eFt)
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A Zuglói Filharmónia esetében a diagramok adatsoraiban nem szerepel a „Nemzeti Ifjúsági Zenekar” címmel 
együtt járó támogatás, amely 2012-ben 25 mFt volt.
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változik majd a konstrukció (ahogy a közel-
múltban is a gyakorlati tapasztalatok alap-
ján végeztünk némi „finomhangolást”), 
ugyanakkor a kormányzatnak nem áll szán-
dékában e lehetôséget megszüntetni.

y Több vidéki szimfonikus zenekar kö te le-
zôen nem kevés színházi szolgálatot 
(évente 30-80 alkalom, és esetenként 16-
45 fô) teljesít. Miközben mindez jelentôsen 
befolyásolja a zenekarok munkamennyi-
ségét és munkabeosztását, viszont az 
ebbôl fakadó haszon csak a színházakat 
illeti. A teátrumok ingyen kapják a mu-
zsikusokat, az élôzenés produkciókért 
magas szorzószámmal jutnak többlettá-
mogatáshoz, a fizetô nézôszámból is ôk 
profitálnak, sôt a TAO is nekik jár. Mind-
ezt joggal sérelmezik az érintett szimfoni-
kus zenekarok. Lát-e erre vonatkozóan 
bármilyen megoldást? 

– Az elôadó-mûvészeti törvény értelmében 
nemzeti elôadó-mûvészeti szervezetnek 
vagy kiemelt elôadó-mûvészeti szervezet-
nek minôsített zenekar, énekkar esetén a 
15. § (2) bekezdése szerinti jogosultat külön 
a zenekarra és külön az énekkarra a zene-
kar, énekkar létszáma, a hangversenyek 
száma, opera-elôadásokon történô köz re-
mû ködések száma, az ifjúsági hangverse-
nyek száma, a bemutatott kortárs magyar 
zenemûvek száma, a fizetô nézôk száma és 
a kereskedelmi forgalomba hozott hangfel-
vételek, képfelvételek száma alapján e 
szem pontokra figyelemmel megállapított 
központi költségvetési támogatás illeti meg. 
A szimfonikus zenekarok közül többen lát-
nak el szolgálatot operaprodukciókban. A 
Zenemûvészeti Bizottság a támogatási ja-
vaslattétel esetében nagy hangsúlyt fektet 
arra, hogy ezt a tényezôt is figyelembe ve-
gye a kritériumok között, így közvetetten e 
szolgálatok után is jár az állami támogatás. 
Ugyanakkor nem szabad elfelejteni, hogy az 
érintett zenekarok alaptevékenységüket te-
kintve elsôsorban szimfonikus zenekarok.

y A magyar szimfonikus zenekarok az el-
múlt évek során komoly fejlôdésen men-
tek keresztül, nem csupán szakmai tekin-
tetben, hiszen a nyugati együttesekhez 
hasonlóan, komoly menedzsmenteket 
ala kítottak ki. A New York-i Filharmoni-
kusok létszámának egyharmada foglal-
kozik szervezési munkákkal, de a ma-
gyar zenekaroknál is egyre jelentôsebb ez 
a szám, hiszen csak így tudnak megfelel-
ni az irányukban megnyilvánuló elvárá-
soknak. (Például az Elôadó-mûvészeti 
törvény által meghatározott, kötelezô 

szol gáltatások). Egyes zenekarok egész 
régiókat tudnak már ellátni saját szer ve-
zé sû hangversenyekkel. Ugyanakkor itt 
ma radt az elôzô rendszerbôl egy olyan 
szervezet – jelenlegi nevén Filharmónia 
Magyarország Nonprofit Kft. –, amely 
hang versenyeit nem egy esetben „rászer-
vezi” a helyi szimfonikus zenekar prog-
ramjaira (mûsor-átfedéssel és közeli 
idôpontban), továbbá saját szervezésû 
koncertjein meg kívánja határozni a kar-

mester, a szólista személyét, valamint a 
mûsort is. Ez nem egy esetben össze-
egyeztethetetlen az adott szimfonikus ze-
nekar szakmai érdekeivel és mûsor po-
litikájával, esetleg lehetôségeivel... Miután 
ezek az együttesek rendkívül erôs bevéte-
li kényszerben mûködnek, tovább súlyos-
bítja a helyzetet, hogy ezeket a felkérése-
ket a szolgálatszámuk terhére kívánja a 
Filharmónia megvalósítani, vagy leg-
alábbis névleges honoráriumért. Egyet-

18%
16%
14%
12%
10%
8%
6%
4%
2%
0%

KFD GyFZ MSO PFZ Savaria Szeged BDZ MÁV Szolnok Zugló ÓDZ

5. ábra

Az egyes zenekarok elôadásainak (opera és hangverseny) száma viszonyítva az összes 
zenekar elôadásainak számához, %-ban kifejezve
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6. ábra

Egy mûvészi munkakörben foglalkoztatottra jutó költségvetési támogatás* (mFt)

1,
9

2,
3

2,
2

2,
0

2,
6

2,
0

1,
9

1,
5

1,
9

0,
8

0,
0

16%

14%

12%

10%

8%

6%

4%

2%

0
KFD GyFZ MSO PFZ Savaria Szeged BDZ MÁV Szolnok Zugló ÓDZ

4. ábra

Az egyes zenekarok hangversenyeinek száma viszonyítva az összes zenekar által adott 
hangversenyek számához, %-ban kifejezve
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ért-e azzal, hogy „profil-tisztább” arcula-
tot kellene a Filharmóniának kialakítani, 
elsôsorban az ifjúságnevelésre és a nagy 
vidéki szimfonikus zenekarok által nem 
lefedett területekre koncentrálva?

– A feltett kérdés kifejezetten a zenekarok 
szemszögébôl láttatja a Filharmónia helyze-
tét. Azonban a Filharmónia feladata ennél 
lényegesen több, és már régóta ennek szel-
lemében cselekszik. Feladata nem elsô sor-
ban a zenekarok koncertjeinek szervezése, 

hanem olyan, több mûfajú hangversenyek 
megrendezése, amelyek tartalmukban meg-
fe lelôen egészítik ki az általános iskolai 
ének-zenei nevelés feladatait. Számos hazai 
kistelepülésen egyedül a Filharmónia ren-
dez koncerteket, nélküle ezek a területek 
ellátatlanok maradnának. 
Sajnos elôfordul, hogy a zenekarok konku-
renst látnak a Filharmóniában, amely ven-
dég együtteseket is visz egy adott telepü-
lésre, a helyi zenekarral való összehasonlí-

tási alapot teremtve ezzel. A zenekarok egy 
része szeretné teljes egészében a saját ke-
zébe venni a szûkebb-tágabb régió zenei 
életét, és történnek próbálkozások a Filhar-
mónia kiszorítására, ami szükségszerûen 
provin ciális és beszûkült kínálatot eredmé-
nyez. 
Egyébként nem minden hivatásos szimfoni-
kus zenekar vezetôje osztja azt a véleményt, 
hogy nincs szükség a Filharmóniára, mint 
koncertrendezôre, sôt, többen ragaszkod-
nak hozzájuk. Lássuk be: pazarlás lenne 
minden egyes zenekarnak saját, nagy lét-
számú menedzsmentet létrehozni koncert-
jeik szervezésére, miközben az állam fenn-
tart egy nagy tapasztalatú, professzionális 
koncertszervezô intézményt. 

y A pedagógus életpályamodell nyilván 
régi problémát kíván orvosolni. Ugyan-
akkor a szimfonikus zenekarok legna-
gyobb része elôre nem látható gondokkal 
kénytelen szembe nézni. Nevezetesen, 
nem kisszámú zenepedagógus dolgozott 
eddig az együttesekben, azonban ôk most 
a magasabb alapfizetés miatt otthagyják 
zenekarukat, vagy legalábbis félállásba 
mennek. Ismerve a zenekarok anyagi 
lehetôségeit, az erre a pályára is jellemzô, 
magas elvándorlási arányt és az ezekbôl 
fakadó utánpótlási nehézségeket, több ze-
nekar is megoldhatatlannak tûnô problé-
ma elé került... A budapesti helyzetet to-
vább súlyosbítja, hogy a jelentôs büdzsé-
vel rendelkezô Operaház – az új Erkel 
színházi játszóhely igényével – úgyszin-
tén elcsábítja a szerényebb lehetôségekkel 
bíró zenekarok legjobbjait, ezzel évti zedes 
mûhelymunkájuk eredményét veszélyez-
tetve. Kívánja-e a kulturális kormányzat 
ezt a gondot – amely sokkal összetettebb 
annál, mintsem hogy a több éve folyama-
tosan zsugorodó költségvetési támogatá-
sok idén végre emelkedtek – valamilyen 
módon megoldani? Ez a terület is megkí-
vánna egy saját szabályozási rendszert, 
ha úgy tetszik, életpályamodellt. Ön ho-
gyan vélekedik errôl? 

– Ez valóban megoldandó kérdés, de már 
így is vannak zenekarok, ahol kiválóan 
mûködik a minôségi bérpótlék rendszere.  
Érdemes lenne konzultálniuk az együtte-
seknek errôl a kérdésrôl, és egységes állás-
pontot kialakítaniuk. Emellett ne becsül-
jük le ezt a pluszként jelentkezô 630 millió 
forintot, hiszen nem feltétlenül kell turnék-
ra, fesztiválokra költeni, lehet ebbôl jutal-
mazni a legjobban játszó zenészeket is. A 
megnövelt összeggel arra szeretnénk ösz-
tönözni az együtteseket, hogy minél több 
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Az egyes zenekarok fizetônézô** számának aránya az összes fizetônézô számához 
viszonyítva, %-ban kifejezve (2012/13)
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7. ábra

Az egyes zenekarokban mûvészi munkakörben foglalkoztatottak számának aránya  
az összes zenekarban foglalkoztatottak számához viszonyítva, %-ban kifejezve
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9. ábra

17
8 

90
0

35
 0

64
12

8 
60

0

31
 6

10
11

4 
40

0

23
 5

13 67
 6

00

30
 0

00 66
 3

00

33
 8

21
20

 4
00

44
 0

04 66
 2

94
16

9 
80

0

26
 5

17
19

1 
60

0

44
 6

25
20

0 
50

0

48
 6

50
16

8 
60

0

22
 1

01
19

5 
80

0

Fizetônézôk száma** (2012/13) Költségvetési támogatás (2014) (eFt)
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kultúrpolitika

helyen alakítsák ki a minôségi bérpótlék 
rendszerét. 

y Hogyan vélekedik arról, hogy az Erkel 
Színház ismét megnyitotta kapuit? Van és 
lesz pénz a teátrum folyamatos mûköd te-
tésére? 

– Örülök, hogy az Erkel megnyitása miatt 
129 új zenészt kell felvennie az Operaház-
nak. Visszatérve az elôzô kérdésre, lehet, 
hogy a magasabb fizetésekkel az Erkelbe 
csábítják más együttesek kiváló muzsikusa-
it, de így az adott zenekarnál akadnak majd 
üres álláshelyek. Inkább ilyen gondokkal 
kelljen foglalkoznunk, mint azzal, hogy 
nincsenek mûvészstátuszok! Természetesen 
az Erkel mûködése átrendezi a zenei életet, 
de úgy vélem, összességében pozitív a hatá-
sa. A színház költségvetése most teljesen 
más alapokra épül, mint korábban. Arról 
nem is beszélve, hogy az elôzô kormány be-
zárta a teátrumot, mi pedig ismét megnyi-
tottuk. 1,7 milliárdot költöttünk arra, hogy 
ismét alkalmassá váljon elôadások rendezé-
sére. Az elôzô kormány úgy tekintett a kul-
turális intézményeire, hogy azok viszik a 
pénzt, mi pedig úgy tekintünk rájuk, hogy 
ez a szolgáltatásrendszer, amellyel eljuttat-
hatjuk az emberekhez a kultúrát. Ez nagy 
különbség! Az Operaháznak ebben az év-
ben 1,1 milliárdot biztosítottunk a költség-
vetésén felül, hogy felépítse az Erkelben azt 
a hátteret, amelyre szükség van. Bôvül a 
dalszínház zenekara, megvan az Erkel ki-
szolgáló személyzete, s a többletforrásból 
nemcsak a szokásos opera- és balettjátszást 
lehet elindítani, hanem nagy projekteket is.  
Ilyen például az Operakaland, amelynek 
keretében vidéki gyerekek két-háromszáz 
forintos jeggyel jöhetnek az Erkelbe, ráadá-
sul a MÁV kedvezményes utazást biztosít 
számukra. Diákok tízezrei jártak már így a 
dalszínházban.  Elmentem én is megnézni a 
Háryt, és elmondhatom, teljesen tele volt a 
színház, zajos sikert aratott a produkció. 
Ehhez valóban szükség van az állami támo-
gatásra, azonban fontos küldetés, hiszen 
így jut el az opera a fiatalokhoz. Ilyen soro-
zatokra is szükség van ahhoz, hogy az Erkel 
igazi népoperává váljon. A költségvetési 
törvény szerint ez az 1,1 milliárd hozzáadó-
dik az Opera büdzséjéhez, nem egyszeri tá-
mogatás. 

y Kinevezését követôen megkezdte a szak-
mával való párbeszédet. Mindennek mi-
lyen tanulságai voltak eddig?

– Fôként az, hogy érdemes folytatni a pár-
beszédet. Folyamatosan konzultálunk, hiva-
talos vagy nem hivatalos formában, hiszen 

gyakran járok koncertekre is, és elbeszélge-
tek a kollégákkal. Nagyon jó a tapasztala-
tom, emberi és szakmai értelemben egy-
aránt. Amíg ez a párbeszéd fennáll, sokkal 
könnyebben, biztonságosabban tudunk 
dön téseket hozni. Szerencsére a zenei élet-

ben nincsenek meg azok a rosszízû, párt-
politikai hatások, amelyek a kultúra más 
területein erôteljesen érezhetôek. Ha vitat-
kozunk is, akkor is mindig minden a szak-
máról szól. Hasznos eszmecserék ezek, és 
lesz belôlük a jövôben is bôven.   R. Zs. 
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10. ábra

A nettó jegybevétel és a TAO aránya (2012)

Jegybevétel (nettó) (eFt) TAO (eFt)
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12. ábra

Átlagos jegyár (a jegybevétel és a fizetônézô szám** hányadosa) (Ft)
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11. ábra

Az egy fizetônézôre** jutó állami támogatás (Ft)
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* Az adatszolgáltatásokból nem követhetô az egy munkavállalóra jutó éves hangverseny és szolgálatszám, amely az 
Eamtv-ben foglaltak szerint feltétele a teljes munkaidôben való foglalkoztatásnak. A létszám megállapításához a tárgyévet 
megelôzô évben az elôadó-mûvészeti szervezetnél teljes munkaidôben foglalkoztatott munkavállaló vehetô figyelembe! 
(Évadonként legalább 40 hangverseny, legfeljebb 286 szolgálat)

** Az adatszolgáltatásban nem jelenik meg az opera-elôadások nézôszáma, mivel azt a színházak számolják el.


